
� dialog 

Expoziţia deschisă, spre sfârşitul primăverii, în miezul Bucureştilor, la gale
ria Eforie, a fost gândită ca o punere în scenă. Dacă în general artiştii 

cochetează cu clepsidrele, absorbind fiorul căderii lente în timp, micul 
spaţiu orchestrat de Lia şi Dan Pe�ovschi a surprins cadenţa vie a orelor. 

Dia-POZITIV: zeci de diavizoare ce silesc ochiul să exerseze o privire 
concentrată asupra unei lumi minuscule care îşi iluminează brusc sensurile. 

Lia Pe�ovschi, curatorul expoziţiei, are o reală vocaţie a dialogului, un 
dinamism şi o căldură care incendiază obişnuintele cuminţi ale vizitatoru

lui, obligat să fie- în clipele privilegiate- spectator şi actant totodată. 

S -ar putea spune că dia-POZITIV 

se revendică de la formula hap

pening-ului şi invită la un tip de 

comunicare directă cu publicul, căutată, 

fireşte, şi in teatru. Care e miza acestei 

provocări? 

Deschiderea oamenilor spre zone noi de 

sensibilitate. 1 ncerc să îi scot din starea 

pasivă pe cei care intră în acest loc. 1 i fac 

să se desprindă de tiparul cond�iei de pri

vitor care trece cu un aer contemplativ

absent prin galerie. Cei care vin sunt obli

gaţi să se aplece spre diavizoare, răsfoiesc 

dosare. descoperă cărţile, albumele de 

artă, citesc revista pe care am editat-o. 

Trebuie să gândească, sunt miraţi. isco

desc prin arhiva pe care le-o punem la 

dispoziţie. 1 ncă nu am avut un "terorist" 

- cum îi numesc eu pe cei ce refuză total 

oferta noastră estetică. 

Cum aţi vedea un astfel de experiment 

translat în lumea teatrului ? Ce aţi imag

ina pentru a-1 face pe spectator să 

renunţe la "stereotipurile" privitorului 

niţel obosit de faptul că tot ceea ce se 

întâmplă pe scenă e previzibil ? 

Aş folosi cât mai puţin text. l-aş da acto

rului cât mai multă libertate. l-aş cere în 

schimb să-şi fixeze reperele, să înţeleagă 

relaţiile cu personajele care îi dau replica. 

l-aş cere naturaleţe, Să fie el însuşi, cu e

moţiile, cu uimirile lui. cu ezitările, cu ade

vărurile lui, să fie sincer şi astfel să supri

me reacţiile de convenienţă ale publicului, 

plictiseala, chiar rutina celor care văd o 

reprezentaţie de teatru. 

Credeţi că acest mod de a comunica ar 

fi pe placul spectatorilor ? 1 n general 

publicul caută să se sprijine pe text, să-I 

"locuiască" prin gând, prin imaginaţia 

stârnită de sugestiile interpretărilor 

actoriceşti. Pe de altă parte, nici actorii 

n-ar accepta să fie ei înşişi in rolurile pe 

care le joacă. 

N-ar fi rău ca acest lucru să se petreacă 

totuşi măcar o dată. măcar într-un teatru, 

pentru că se întâmplă nu rareori ca în a

cest gen de artă spectatorii să-ţi dea ide1. 

Eu cred în deschiderea oamenilor. Sunt îm

potriva celor care spun eli se adresează unu1 

public mediu, căruia nu î1 poţi oferi ceva 

complicat Personal. şt1u atunci când nu 

fac deosebirea dintre art!\ ŞI VIaţă intervine o 

stare de firesc, o relaxare •nefică. 

Să vorbim şi despre PesccJruşuf, care indl 

mai bate din aripi pe scena Teatrului Mic. 

M-a interesat foarte mult această colabo

rare cu talentaţi oam n1 de teatru. Dar, 

fond de aşteptare: îmi doream s� fac sce

nografie. Pentru Pesdlruşul am reahut un 

med1u plastic expresionist Cu ocaz1a tur

neului la Sitges, un critic spaniol m1-a Qjcut 
un frumos compliment scriind că sunt un 

"Van Gogh daltonist". Nu a fost chiar pri

ma încercare. 1 ntre 1985 şi 1990 am lucrat 

la Oradea ca pictor executant Apoi am 

Qjcut grafică şi scenografie. De acolo a ve

nit pasiunea pentru teatru. 1 n ceea ce pri

veşte Pesdlruşul, pot spune că m-am tratat 

ca pe un spectator: ştiam că nu vreau să 

mă plictisesc. Ştiam că d1ncolo de ceea ce 

se petrece pe scenă doream să dau o stare 

care să susţină situaţiile dramatice, dar care 

să fie şi altceva, ca o interogaţie, ca o altă 

zonă de tatonare. Mi-ar fi plăcut ca decorul 

să fie chiar mai îndrăzneţ, foarte nou, 

şocant, dar Qjră stridenţe, metafizic. 

Imaginea a fost de fotografie alb-negru, 

care primeşte nuanţe de patină sepia. 1 mi 

imaginam ca actorii vor ieşi din aceasta 

fotografie, că vor fi activi pâna vor încre

meni din nou. Totul a funcţionat ca o 

structură bidimensională ca aparenţă, dar 

cu o profunzime tridimensională. 

Dincolo de strălucirea deseori 

înşelătoare a scenei, ce pericole îi pun la 

încercare vulnerabilitatea ? 

Mentalitatea, clişeele, falsele valori, uzura. 

Cred că mulţi au obosit. Au încercat să 

mute ceva, dar au obosit. 

Şi care ar fi izvoarele de apă vie ? 

Curajul. Adev rul Pas1unea. Mândria că 

eşt1 acolo, p scenă. Deschiderea. Eu nu 

simt în acest moment în teatru ceea ce se 

întâmplă conceptual în lume la ora actua

lă Nu s1mt direcţiile, căutarea identlt ţ11. 

p1esa po modernistă. E un contrat1mp 

ses1zabil. M-aş bucura ca succesul teatru-

acest motiv, nu ştim ce fac 

du-ne identitatea, apar t •n 

să funcţioneze ca o t 
că nu visezi. dacă nu 
degeaba. Eu încerc 1 

din păcate, vorbim 1. .cut, fiindcă nu raj oamenilor. 

s-a mai repetat. E pencnţa a venit pe un rd ş 
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